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Abstract 

 
 
This study was carried out in Ibnsena hospital center of renal dialysis 

during the period from May 2013 till August 2013.The aim of this study 

was to investigate changes in prothrombin time and activated partial 

thrombin time that occur in renal failure patients before and after 

haemodialysis (HD) as compared to the control group. Blood samples 

from50 chronic renal failure patients on Haemodialysis were collected 

pre and post haemodialysis. Plasma clotting Time namely prothrombin 

time and activated partial thrombin time test were performed on each 

sample. 

All the patients showed a normal coagulation profile (Pre dialysis) while 

post dialysis all of them showed marked prolongation in APTT (total 

increase) with slightly prolongation in the PT. 

The result of the study showed that was no effect for age, or duration of 

dialysis on the results. 
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  مستخلص الدراسه
 

 

قد اجريت هذه الدراسة بمستشفي بن سينا مركز الغسيل الكلوي خلال الفترة من شهر مايو 

 . 2013 الي اغسطس 2013

والهدف من هذه الدراسة لفحص التغير في زمن البروثرومبين وزمن الثرومبوبلاستين الجزئي 

المفعل الذي يحدث لمريض الفشل الكلوي قبل وبعد الغسيل الكلوي بالمقارنه مع المجموعه 

الضابطه. 

 مريض يعانون الفشل الكلوي المزمن قبل وبعد الغسيل الكلوي ، 50لقد  تم سحب عينات الدم من 

وتم فحص زمن التجلط للبروثرومبين والثرومبوبلاستين الجزئي المفعل علي كل عينه. 

واظهرت البيانات الشخصيه التخثر الطبيعي قبل الغسيل الكلوي بينما بعد الغسيل الكلوي زيادة 

ملحوظه في زمن الثرومبوبلاستين الجزئي المفعل (ضعفي العادي ) مع زيادة طفيفه في زمن 

البروثرومبين. واظهرت الدراسة ان العمر او مدة بدء غسيل الكلي لا تؤثر علي النتيجه. 

 


